
На тендітних жіночих плечах… 
 

Уже понад 5 років мешканці області отримують кошти за роботу на її 
території Рівненської АЕС. Сплачують їх у ті населені пункти, що безпосередньо 
розташовані в 30-кіло- метровій зоні спостереження. Компенсації чималі, що дає 
можливість успішно розвивати ці території, поліпшувати їх інфраструктуру та 
оновлювати заклади и установи бюджетної' сфери. У Сарненському районі в цю 
категорію потрапляє лише Великовербченська сільська рада. Правильніше буде 
сказати, вона розташована у двох зонах: третій - Чорнобильської АЕС і 30-
кілометровій - Рівненської. Як зауважила в розмові сільський голова Віра Кузьмич, 
атомні кошти для сільської ради-як рятувальний круг, бо допомагають їм сьогодні в 
належному стані утримувати заклади освіти, культури, медицини, вирішувати и інші 
соціально-важливі питання. Звичайно, в цьому є свої проблеми та переваги, але Віра 
Миколаївна не приховує, що завдяки фінансуванню за програмою «Укратом» та з 
державного бюджету (понад 2 млн. грн.) установи набули сучасного вигляду, тут 
панують затишок і комфорт. Нещодавно завітали у Великовербченську сільську 
раду, щоб побачити, чим живе центральна садиба та прилеглі до неї села. 
 

З історичних джерел… 
 

Перегорнувши сторінки минувшини, знайшла змістовну довідку про населені 
пункти Великовербченської сільської ради, яка утворена на базі сіл Велике Вербче та 
Вирка. У 1964 році до них приєднали Бутейки. Розташована вона на південному заході 
району, на відстані 35 км від м. Сарни. Це сільськогосподарський регіон, який має запаси 
торфу, піску, глини. Рік заснування Великого Вербчого та Бутейок — 1577-ий. Про це 
свідчать архівні документи. Вирка — молоде село, яке почало свій відлік після війни, коли 
тут поселились переселенці з хуторів Переспа, Зівка, Острівки. Звідси родом поетеса Лідія 
Гольонко, доктор технічних наук, професор Василь Гоч. 

 
Дбають про дошкільнят, освітлюють вулиці 

 
Віра Кузьмич очолює сільську раду з 2000 року. Добра, відкрита й водночас 

вимоглива, досконало знає, чим живе кожне село, його громада, які проблеми тут 
актуальні. Досвідчений сільський голова воістину працює для людей або, як іще прийнято 
говорити, - в ім’я громади. Напевно, немає більшої радості для керівника, коли на 
території ради народжуються діти. Це означає, насамперед, що село житиме. І прямий 
обов’язок органів місцевого самоврядування - дбати про них. Приємним здобутком для 
мам і дошкільнят Великого Вербчого є відкриття в ДНЗ «Сонечко» 4 групи. Керівнику 
закладу Олені Мельник сільський голова завдячує найбільше за те, що зберегли 
приміщення та майно в роки перебудови. Сьогодні приємно радує те, що дитячий са дочок 
розбудовується. Щоб укомплектувати групу, у підвальне приміщення перенесли й 
облаштували спортивно-розважальний зал. З 1 лютого тут здобувають дошкільну освіту 
вже майже 100 діток. Батьки задоволені такими перемінами. 
          Також актуальним було питання освітлення вулиць у населених пунктах. Нині 
центральні освітлюються у Великому Вербчому та Вирці, на черзі - Бутейки. Постійно 
дбають і про благоустрій, щороку в міру надходження коштів у бюджет сільради 
ремонтують, підсипають дороги, де найбільше вибоїн, тощо. 
 

А жінки читають романи… 
 

Сільський голова розповіла про Будинок культури, де директором вже багато років 
трудиться Анатолій Кошмак. Свою творчу діяльність він розпочав у далекому 1976 році  



керівником духового оркестру і вже понад три десятиліття є керманичем головного 
закладу культури сільради. У таких, як Анатолій Васильович, молодим спеціалістам 
завжди є чому повчитися, адже завдяки здібностям і звичайній людській відданості 
установа має хороші напрацювання. Скажімо, в минулому році стала кращою в області. 
Тут все збережено, доглянуто й відремонтовано, що говорить тільки про одне - керує нею 
відповідальна, розумна, творча людина, одно слово, господар. У Будинку культури пра-
цює й знаменитий фольклорно-етнографічний ансамбль «Криниченька» (керівник Ніна 
Добровольська). Варто зазначити, що майже 14 років будівлю не опалювали. Нині ж 
встановили сучасний котел, отож на свята сюди сходяться ледь не все село. А з ними 
сільський голова. Віра Кузьмич ніколи не стоїть осторонь, завжди разом із громадою, так і 
повинно бути. От і цьогоріч у Будинку культури відбувся кущовий з’їзд «Коляди», Також 
зауважу, що тут особливо красиво оздобили новорічну ялинку й залу в цілому до свят. 
 

Окрім того, діє публічно-шкільна бібліотека, якою керує Тетяна Музика. На 
запитання, чи не зменшилась чисельність читачів із запровадженням новітніх 
комп’ютерних технологій, керівник відповіла, що поціновувачів живої книги, як і раніше, 
є дуже багато. Їх налічується понад 1300, переважна більшість – учні та старші за віком 
громадяни. Щомісяця бібліотека отримує 25 видань різноманітної періодики, в минулому 
році книгарні під час акції «Подаруй бібліотеці книгу» презентували 86 книг, отримували 
й нові видання з районної та обласної бібліотек. Та найбільше люди старшого віку 
цікавляться романами й журналами про життєві історії, яких наразі вистачає. Крім того, 
тут діє дитячий клуб за інтересами, вихованці якого займаються квілінгом, оригамі, 
малюванням і пластиліноліпленням. 

 
Громада та влада – сила 

 
На наші слова про те, що великовербченський сільський голова - хороший і ро-

зумний керманич, Віра Кузьмич залишилася при власній думці: все, що зроблено для 
людей, робимо гуртом. І це дійсно так, адже про віддалені села не забувають голова 
райдержадміністрації Анатолій Остапчук, депутат обласної ради Світлана Сад, посильну 
допомогу у вирішенні актуальних питань громади надає, зокрема, депутат районної ради 
Тетяна Сухарева. Обраниця громади ніколи не рахується з часом, власними проблемами, 
постійно відвідує сходи села та культурно-масові заходи. Весь час живе турботами та 
здобутками сільської ради, її людей, сприяє у вирішенні нагальних питань і депутат 
райради Микола Костецький. За що громада їм щиро вдячна. 

Пишається відверто сільський голова людьми, з якими Бог благословив йти пліч-
опліч ці 13 років. Працювати на благо багаточисельної громади - ноша нелегка. Тому гро-
мадянам, які трудяться на керівних посадах у цих трьох населених пунктах, Віра Кузьмич 
теж безмежно вдячна. Ось, скажімо, вже майже 30 років Великовербченське споживче 
товариство очолює Лариса Гольонко, яка, до того ж, є депутатом сільської ради III скли-
кань. Завжди підтримують добрі починання й директор Бутейківської ЗОШ І-ІІ ступенів 
Володимир Шепель, керівники інших діючих на території ради установ. Небайдужі до 
проблем села і приватні підприємці, які повсякчас надають спонсорську допомогу, зокре-
ма до Міжнародного дня інвалідів, Дня ветерана тощо. Віра Миколаївна відзначила мо-
лоду, ерудовану, ініціативну Оксану Куліш, яка не лише допомагає, а й цьогоріч вирізни-
лась іще тим, що найкрасивіше оздобила свій торговий заклад на період новорічно-різдвя-
них свят, на що звернули увагу всі мешканці села. А в цілому тут живуть дуже 
трудолюбиві й талановиті люди. Завітайте, вам там і пісень заспівають, і гуморески 
розкажуть, не пожалкуєте. 
 

Ольга Лотоцька 
 



 


